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TERMOMETROA

Gauzak asko okertzen ez badira,
denak adierazten du PSNk UPNren
gobernua sostengatzen jarraituko
duela. Ez da oso baikorra, ez orain, ez
hurrengo legealdirako.
Azken gertaerek hala adierazten
dute, PSNk erabaki duela UPNk
gobernuan jarrai dezala. Azken 30

urteetan, era batean edo bestean,
bien artean erregimen hau iraunara-
zi dute, gehienetan PSNk UPN
gobernuan sostengatuz. Legealdi
hau ere horrela hasi zen eta une
honetan krisian badira ere, saiatuko
dira konpontzen eta erregimena
berreraikitzen. Dena den, nik espe-

ro dut beste gehiengo bat osatuko
dela, Nafarroak behar duen aldake-
taren oinarriak jartzen hasteko.

Horrek esan nahi du EH Bildu, Geroa
Bai eta Ezkerraren artean egun baino
[18 dituzte] zortzi eserleku gehiago
lortu behar dituzuela. Mirariak… 

BAKARTXO RUIZ

Bakartxo Ruiz (Iruñea, 1977) Bilduren bozeramailea da Nafarroako Legebiltzarrean eta,
Goicoechea aferaren orrialdea pasata, burua gehiengo berrian jarria du. PSNrekin ezin bada,
alternatiba haiek gabe osatuko dutela diosku, gizarteak emango duela horretarako aukerarik.

“Duela hamabost egun egin zuen hitzaldiagatik, ikusi genuen agian zabaldu daitekeela euskarari buruzko ponentzia bat
[Nafarroako Legebiltzarrean] eta hor PSNk eman dezakeela urrats txikiren bat”.

«Nik ez nuke ulertuko
EAE independente bat

Nafarroarik gabe»

| XABIER LETONA |

Argazkiak: Josu Santesteban
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[Barre egiten du]. Gaur egun badau-
de baldintzak kalean gertatzen
denak arlo politikoan ere bere isla
izan dezan. Nafarroa ez da bakarrik
UPN eta bere ingurua, Nafarroako
jendartea aurrerakoia da eta orain
dugu aukera eta erronka gehiengo
hori instituzioetara ere eramateko.

2011ko hauteskundeetan ere jauzi
handia eman zen. Orain beste bat?
Bai, baina orain esparru abertzaletik
harago dagoen gehiengo soziala
osatzen ari da, adibidez ikusi Alda-
keta Plazaren ekimena, hor ez dago
PSN egitura bezala, baina bai bere
oinarri sozialaren zati bat.

PSNkoren batzuk badira, baina zuk
uste duzu PSNren oinarri soziala
kalean mugitzen ari den esparru
horretan dagoela?
Sektore bat bai eta hori PSNren
sektore kritikoarekin dago. Baina
mugimendu sozialetan ibili edo ez,
herritarren sektore batek konfian-
tza izan du PSN-n eta orain sekula-
ko dezepzioa jaso du. Horren
aurrean beste bide batzuk topatuko
ditu benetako aldaketa eman dadin.
PSN barrutik saiatu izan dira egoe-
ra hori aldatzen eta une honetan
horietako asko PSN kanpotik alda-
tzen saiatuko dela uste dut.

Diozun gehiengo horretara hurbildu-
ko badira, badirudi sektore horiek
errazago joko dutela Geroa Bai edo
Ezkerrara.
EH Bilduk, Geroa Baik eta Ezke-
rrak erakutsi dugu benetako aldake-
tarako borondatea eta uste dut
esparru oso hori aterako dela indar-
tua hauteskundeetan.

Badirudi lehia gogorra izango dela
maila guztietan, baita aldaketaren
aldekoen artean ere. Zuek bigarren
indar politiko moduan ikusten duzue
zuen burua?
Hauteskundeetan ikusiko da hori.
Lehia egongo da, baina guretzat
askoz garrantzitsuagoa izango da
aldaketaren alde gauden sektoreen
arteko elkarlana. Guk behintzat
aldaketa horri emango diogu lehen-
tasuna.

Galdetzen dizut hori inkestaren batek
iradoki duelako halakorik, iradoki

duen moduan PSNrik gabe ere opo-
sizioak lor dezakeela gehiengoa
Legebiltzarrean. Ez ote da UPNren
jokaldia boto asmoa puztea, beraien
sektorea bozka ematera aktibatzeko?
Inkestak inkesta dira, joerak, baina
bai, uste dut benetako aldaketaren
aldeko sektorea indartua aterako
dela. Hala ere, eta gertatu den guz-
tiarekin, UPN beldur da bere ere-
muko boto emaile asko abstentzio-
ra joan daitekeelako eta eginahalak
egingo ditu hori saihestu eta bere
esparrua aktibatzeko.

Ilegalizazioaren ondorioz, politikan ez
zebilen ezker abertzaleko jende pila
batek hartu zuen parte Bilduko
zerrendetan. Zuk errepikatuko duzu
hautagai gisa?
Zerrendak osatzeko prozesu bat
dago eta hor erabaki beharko da
hori. Pentsatzen ari naiz, baina ego-
kitzen zaidan tokia beteko dut. Lau
urteko konpromisoa hartu nuen eta
hau gogorra da. Asko ari naiz ikas-
ten esperientzia honetatik, baina
argi dut irakaskuntzara itzuli nahi
dudala, hori da nire lanbide maitea.

Benetako aldaketa aipatzen duzu:
zein esparru lehenetsiko zenituzke
aldaketa horri ekiteko?
EH Bildu gisa denbora daramagu
oinarri horiek prestatzen. Arlo eko-
nomikoan lehentasuna erreforma
fiskala da, oinarrizko zerbitzu sozia-
lak kalitatez eskaini ahal izatea ber-
matuko duena. Gehien duenak
gehien eman behar du. Hizkuntza
eskubideen esparrua ere oso garran-
tzitsua da, bai administrazioa euskal-
duntzeko urratsak emateko, baita
Euskararen Legea egokitu eta eremu
ez euskaldunean euskaraz ikasteko
aukera zabal dadin. Eskubide sozia-
lak ere bereziki landu behar dira eta
ikusita ematen ari diren eta aurrei-
kusten diren atzerapausoak, hainbat
ekimen prestatzen ari gara. Emaku-

mezkoaren esparrua da horietako
bat eta horretarako mugimendu
feminista eta bestelako eragileekin
harremanetan ari gara.

Legebiltzarrean ikusten duzunagatik
eta haiekin duzuen harremanetan
oinarrituta, ikusten al duzu PSN-n
euskararen zonifikazio kontuetan
aldaketak egiteko aukerarik?
Gure asmoa Euskararen Legea
aldatzea da, baina legea bera aldatu
gabe ere uste dut urrats txikiren bat
eman daitekeela. UPN beti saiatu da
legea bera ahalik eta zentzu murri-
tzenean erabiltzen, baina legeak ez
du debekatzen eremu ez euskaldu-
nean D ereduan ikastea. Ez du ber-
matzen baina debekatu ere ez.
Orduan, zergatik ez da zirrikitu hori
baliatzen? Eskaera egon badago eta
hainbat tokitan dezente gainera.
Eremu euskaldunean edo mistoan
legeak onartzen du herritarrak
harremana euskaraz izateko eskubi-
dea, baina gero ez da baliabiderik
jartzen hori hala izan dadin. Beraz,
PSNk ere euskararen esparruan
urrats batzuk emateko aukera ikus-
ten dugu. Duela 15 egun, esaterako,

“PSN barrutik saiatu
izan dira egoera hori
aldatzen eta une
honetan horietako asko
PSN kanpotik aldatzen
saiatuko dela uste dut”
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UEMAren bidez aurkeztu genuen
eskaeran beste behin ere abstenitu
egin zen, baina egin zuen hitzaldia-
gatik ikusi genuen agian zabaldu
daitekeela euskarari buruzko
ponentzia bat eta hor PSNk eman
dezakeela urrats txikiren bat.

Ahal badu, lor dezala EAEk indepen-
dentzia eta gero, nahi eta ahal badu,
batuko zaio Nafarroa. Independentis-
ta askok hori pentsatzen du. Zuri zer
datorkizu burura planteamendua
entzutean?

Gaia konplexua da eta batzuetan
zaila izaten da oreka bilatzea dena
eta ezer ez artean. Eztabaida hori
beste esparru batzuetan kokatu
behar dugu: egia da, bi estatu ditu-
gu, hiru eremu administratibo eta
bakoitzak bere erritmoak ditu,
baina nik ez nuke ulertuko EAE
independente bat Nafarroarik gabe.
Beste esparruek bezala, Nafarroak
bere etorkizuna erabakiko du, esa-
terako Euskal Herriko zein Estatu-
ko gainerako lurraldeekin zein
harreman mota nahi duen finkatze-
ko. Kataluniak bide bat hartu du,
baina uste dut euskal herritarrek ez
luketela halako bide bat ulertuko.

Horren arabera, teorian behintzat,
Euskal Herriaren independentziak
asko itxaron beharko luke, besteak
beste Nafarroan independentismoa
oraindik urria delako.
Bide bat egiten ari gara eta gizartean
gehien sustraitutako ikusmoldea
erabakitzeko eskubidearena da.
Hori da bultzatu behar duguna, eta

erabaki dezatela nafarrek zer izan
eta norekin egin nahi duten beren
etorkizuna. Hain larria da herrita-
rrek esatea zer pentsatzen duten?
Esatea esan nahi dut, ez gauzatzea.
Hain larria da hori?

EH Bildu oraindik ez da aurkeztu
hauteskunde batzuetan Nafarroan.
Bilduko zenbait indar –Sortu eta
EA– eta  Aralarren arteko harrema-
nak tentsio handikoak izan dira ira-
gan hurbilean. Koipeztatua duzue
elkarlana?
Parlamentuan bi taldetan banatuta
gaude baina urtebete daramagu
elkarlan estuan eta bide luzea egin
dugu. Legebiltzarretik kanpo ere
EH Bildu sendotzen ari gara, toki
batzuetan azkarrago eta beste
batzuetan geldoago. Koalizioak beti
koalizio dira eta ikuspegi desberdi-
nak izaten dituzte, baina denok
gaude EH Bilduren proiektuarekin
konprometituta eta horren alde
lanean ari gara.

Hasier Arraizek zera esan du Gara-ri
emandako elkarrizketa batean: “Sor-
turen ustez, alderdien koalizio gisa
EH Bilduren etapa bat amaitzen ari
da. (…)”. Bere ustez “ezkerreko
soberanismoaren fronte zabal bat
eratze bidean aurrerapausoak ema-
teko” ordua da. Zer esan nahi du
horrek?
Testuinguru gabe zaila egiten zait
ondo erantzutea. Guk beti diogu
EH Bildu alderdien batuketa baino
gehiago dela. Antolaketan eta fun-
tzionamenduan orain arte alderdiek
izan dute lehentasuna eta hemendik
aurrera, eragile sozialekin funtzio-
natzeko erabili ditugun hainbat bide
gure baitan ere erabili behar ditugu.
Fronte zabalaz ari denean, uste dut
ari dela esaten alderdietatik harago
joango den zerbait egin behar dela,
aldi berean hori praktikara erama-
nez.

Batzuetan entzuten da, EH Bildun
Sortuk agintzen du?
Hori ez da egia, sentsibilitate des-
berdinak daude eta bakoitzak bere
ekarpena egiten du.
Bilera luze-luzeetan
erabakitzen dira gure
estrategia eta ildo politi-
koak. n

“Legeak ez du
debekatzen eremu ez
euskaldunean D
ereduan ikastea. Ez du
bermatzen baina
debekatu ere ez.
Orduan, zergatik ez da
zirrikitu hori
erabiltzen?”

“Koalizioak beti koalizio dira eta ikuspegi desberdinak izaten dituzte, 
baina denok gaude EH Bilduren proiektuarekin konprometituta eta 
horren alde lanean ari gara”.


